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 از س�ال 63 تاکنون بیش از 3 دهه می گذرد و گس�ترش و نفوذ 
فرهنگ اس�امی در ش�ؤون جامعه و تقویت انق�اب فرهنگی و 
اعتای فرهنگ عمومی از جمله مهم ترین وظایف این شوراست. 
باتوجه به شرایط فعلی، عملکرد شما و ارزیابی تان از عملکرد شورا 

چیست؟
ش��ورای عالی انقلاب فرهنگی در ابتدای کار خود از دانش��گاه 
ش��روع ش��د، چون از منظر حضرت امام و سایر مسؤولان کشور 
دانش��گاه بس��یار مهم بود و هنوز هم همین طور اس��ت. قرار ما از 
ابتدا این بود س��تاد انقلاب فرهنگی که شکل گرفت جهت   گیری 
دانشگاه ها را به سمت در خدمت مردم و انقلاب قرار گرفتن هدایت 
کند. به نظر من تا همین الان شورای عالی انقلاب فرهنگی اگرچه 
در ط��ول زمان ماموریت  های متنوع تری هم به آن محول ش��ده 
اس��ت، لیکن ماموریت اصلی و کارویژه اصلی شورای عالی انقلاب 
فرهنگی در حوزه تحولات عملی، آموزشی و پژوهشی و نهاد علم 
کشور شکل گرفته اس��ت. شاید دلیل این نکته هم همان جمله 
امام خمینی باشد که: »دانشگاه منشأ تمام تحولات کشور می تواند 
باش��د«. به همین دلیل کار شورا با دانشگاه شروع شد و هنوز هم 
از موضوعات مهم ما است اما شورای عالی انقلاب فرهنگی بتدریج 
دایره شمول فعالیت هایش به سایر حوزه  های فرهنگی و موضوعات 
فرهنگ عمومی و آموزش وپرورش و سایر بخش ها تسری پیدا کرد. 
به چه دلیل دانشگاه اهمیت دارد و شروع این حرکت تحول آفرین 
از دانش��گاه بود؟ نتیجه توجه نظام به نه��اد علم از ابتدای انقلاب 
تاکنون را مش��اهده می کنی��د. ما معتقدیم بای��د توانمندی  های 
کشور را در عرصه  های مختلف آنقدر بالا ببریم که استقلال ایران 

اسلامی آسیب نبیند، از سوی دیگر در صحنه 
جهانی اقتدار پیدا کند. در عین حال مردم از 
مزیت  های این دانش در جهت دست یافتن 
به یک رفاه قابل قبول استفاده ببرند. در این 
عرصه، انقلاب پرونده موفقی دارد. دانشگاهی 
که ما تحویل گرفته بودیم یک دانشگاه کاملًا 
وابسته بود. زمانی که جریان انقلاب فرهنگی 
شکل گرفت اتاق  های همین دانشگاه تهران، 
اتاق جنگ بود؛ یعنی یک اتاق در اختیار یک 
حزب مارکسیستی بود، یک اتاق در اختیار 
یک حزب سوسیالیس��تی بود و یک اتاق در 
اختیار یک جریان چریکی تجزیه طلب بود. 
بعضی از کلاس  های درس تبدیل شده بود به 
اتاق  های نگهداری اسلحه برای گروهک   هایی 
که روزهای اول انقلاب در بخش  های مرزی 
کشور تشنج ایجاد کرده بودند. این موضوع به 

عینه در روزهای آغازین انقلاب قابل مشاهده است که یک جریان 
در کردس��تان، یک جریان در ترکمن صحرا، یک جریان دیگری 
در خوزس��تان و... با دس��ت خارجی و با کمک جریان استکباری 
که از روز اول با ش��کل   گیری انقلاب اس��لامی مخالف بوده، شکل 
می گیرد که هنوز هم این مس��أله را رها نکرده اند. این نش��ان داد 
محلی باید باش��د برای اینکه پاس��خ همه دشمنی  های دشمن را 
بدهد. در چه جایی این نیروهای متخصص، دانش��مند، محقق و 
نیرو در زمینه مهندسی و خودکفایی کشور و پزشکی جلو بروند. 
هیچ گاه مردم ما فراموش نمی کنند قبل از انقلاب و سال  های اولیه 
انقلاب پزشکان کم سواد بنگلادش��ی، فیلیپینی و هندی در این 
کشور طبابت می کردند. امروز وضع کشور به لحاظ پزشکی چگونه 
اس��ت؟ در حوزه  های مهندسی وضع ما چگونه است؟ امروز ایران 
کشوری است که  نیروگاه می سازد و توانمندی  های تولید سازه  های 
پیچیده را دارد. ما در سلول  های بنیادی جزو چند کشور اول دنیا 
هستیم، در حوزه  های گوناگون مهندسی مبدع و مبتکر هستیم. 
در حوزه  های مختلف دفاعی که توان بازدارندگی کش��ور ما است 
پیچیده     ترین توانمندی  های دانش و فرمول  های ریاضی و مهندسی 
در این توانمندی  ها ظهور و بروز دارد. دانشگاهی که انقلاب تحویل 
گرفت هیچ کدام از این ویژگی  ها را نداش��ت. یک دانش��گاه 100 
درصد وابسته و مصرفی و یک فاصله جدی با بدنه جامعه داشت. 
این حرک��ت را امام با انقلاب فرهنگی آغ��از کردند. ما در ابتدای 

انقلاب استاد دانشگاه نداش��تیم. در پیش از انقلاب از هر 17 نفر 
یک نفر امکان ورود به دانشگاه را داشت، امروز تقریباً از هر 2 نفر 
یک نفر تحصیلات دانشگاهی دارد. پیش از انقلاب نرخ بی سوادی 
نزدیک به 60 درصد بود، یعنی 60درصد جمعیت ایران بی س��واد 
بوده است. امروز به طور دقیق 88درصد عموم جمعیت ایران و از 
میان جمعیت 10 تا 49 سال که جمعیت مولد کشور است بالای 
64 درصد باسواد هستند. این موارد تحولاتی هستند که تصادفی 
اتفاق نمی افتد. امروز جمهوری اسلامی ایران 2 درصد تولید علم 
جه��ان را دارد. تا پیش از انقلاب در این زمینه ما هیچ جایگاهی 
نداشتیم. اوایل انقلاب هم که درگیر جنگ بودیم این امکان نبود اما 
از دهه 70 به بعد جریان علمی کشور شکل گرفت. این دستاوردها 
تصادفی نبوده و سرریز این پیشرفت ها در جامعه تسری پیدا کرده 
و فرهنگ عمومی جامعه را می سازد. قطعا دشمن دشمنی خود را 
می کند و روزی نیست که دشمنان علیه جمهوری اسلامی توطئه 
نکنند. از ابتدا دانش��گاه  های ما تحریم بودند چون دشمن می داند 
پیوند ذهن و هوش ایرانی با باور دینی و تعهد نس��بت به خدمت 
کردن مردم کار کارس��تانی خواهد کرد. ام��روز این اتفاق با تمام 
سختی   هایی که دانش��مندان ما دارند رخ داده است. شاید ندانید 
اما غربی ها برخی از دانشگاه  های ما را تحریم کرده   اند. چرا؟ چون 
دانشمند این دانشگاه برای پیش��رفت و خودکفایی کشور تلاش 
کرده اس��ت. این ارزیابی عملکرد انقلاب است. این ارزیابی نشان 
می دهد یک قوه عاقله ای از همان روزهای آغازین انقلاب در قالب 
مدیریت امام، اول س��تاد انقلاب فرهنگی و بعد از آن شورای عالی 
انقلاب فرهنگی را ایجاد کرد. بعد از آن بالاترین مس��ؤولان کشور 
را در رأس این شورا قرار دادند. رئیس جمهور 
رئیس این شوراس��ت، روس��ای 2 قوه دیگر 
نواب رئیس هس��تند، وزرای عرصه آموزش 
و علم و فناوری عضو این مجموعه هس��تند 
و ش��خصیت  های حقیق��ی دانش��مند در 
عرصه  ه��ای گوناگ��ون عل��وم در آن حضور 
دارند. این قوه عاقله که امام با دوراندیش��ی 
آن را ش��کل دادند، نظام تصمیم سازی  های 
کلان و تهیه نقش��ه راه رس��یدن به امروزی 
که در آن هس��تیم در بخش علم و فناوری 
دانش��گاه را تهیه و طراحی کرد. در مجموع 
وقتی می خواهم ارزیابی کنم، اگر این صحنه 
و این دوراندیش��ی اتفاق نمی افتاد امروز ما 
چه وضعیتی داش��تیم؟ با تصادف و اتفاقی 
که دانشمند تربیت نمی شود! اگر این مسیر 
را ب��ه حال خود رها می کردیم آیا توانمندی 
س��لول  های بنیادین، ساخت س��د، انرژی هس��ته   ای، حرکت در 
مرزهای دانش جهانی و... را پیدا می کردیم؟ این موارد با برنامه  ریزی 

و دوراندیشی اتفاق افتاده است.   
 اعضای شورا در ادوار مختلف این میراث گرانبهای امام را حفظ 

کرده اند؟ 
اینکه سوال شما درباره نقطه مطلوب باشد، بله با نقطه مطلوب 
فاصل��ه داریم. اینکه بگویی��م به همه نم��ره 20 بدهیم، این هم 
امکان پذیر نیست. بالاخره در صحنه تلاش کمتر یا تلاش بیشتر 
و احتمالاً اشتباهاتی هم داریم، کامیابی ها و ناکامی ها با هم است 
اما وقتی در مجموع ارزیابی می کنید می گویید اگر ما بخواهیم در 
صحنه ای که در آن قرار گرفته     ایم نمره ای به افرادی که این صحنه 
را طراحی کرده  اند و در اجرا زحمت کش��یده  اند بدهیم قابل قبول 
است. تمام دولت  های پس از انقلاب در زمینه این پیشرفت سهیم 
هس��تند. تمام افرادی که در ادوار شورای عالی انقلاب فرهنگی و 
شوراهای تخصصی و مجموعه  های اندیشه ای مرتبط با این شورا 

تلاش کرده  اند سهم و نقش داشته   اند.  
 پس ارزیابی شما قابل قبول است؟ 

بله! حتما همین طور است.  
 مهم ترین نقطه قوت شورا را چه می دانید؟

به نظرم مطالعه کارشناس��ی و تسلیم فضاهای کاذب نشدن. 
مثلا زمانی که موضوع 2030 مطرح می شود و این موضوع می شود 

اتفاق��ی که می تواند آس��یب جدی به جری��ان آموزش وپرورش و 
تعلی��م و تربیت ما بزند و در پ��ی تذکری که مقام معظم رهبری 
دادند؛ ش��ورای عالی انق��لاب فرهنگی با خود آگاهی و تس��لط بر 
ش��رایط بلافاصله در صحنه حضور دارد، در مقابل 2030 موضع 
می گیرد، س��ند تحول را که از قبل داشتیم ارائه می دهد. اگر بعد 
از مطرح ش��دن سند 2030 که یک جریان خارجی با دنباله  های 
داخلی به دنبال اجرایی کردن آن بودند، ما س��ند تحول بنیادین 
آموزش وپرورش را نداشتیم و اگر کشور ما نتوانسته بود این سند 
استراتژیک و بنیادین را تدوین، تصویب و ابلاغ کند، آن روز که این 
اتفاق افتاد می توانس��تند آن را روی دست بگیرند و به عنوان یک 
سند ارائه دهند. ما نظام تعلیم و تربیت مبتنی بر مبانی اعتقادی 
و فرهنگی و ملی خودمان را داریم. غرب هم می داند اگر کشوری 
اینچنین س��ندی داشته باش��د نمی تواند به زور و اجبار به او این 
موضوع را تحمیل کند. اما اگر این س��ند نبود به آن کشور اجبار 
می کند این سندی که ما می گوییم را باید اجرا کنی. حتی بالاتر از 
این را عرض کنم که ما با داشتن این سند برگ برنده ای داریم که 
جمهوری اسلامی ایران می تواند در این زمینه پیشنهادات جدیدی 
ارائه کند، یعنی در مسیر تعالی بشر برنامه ارائه کنیم و نظام تعلیم 

و تربیت غرب را به چالش بکشیم.
 پس استقال شورا را نقطه قوت شورا می دانید؟

در موارد دیگر هم ش��ورای عالی انقلاب فرهنگی با پیش بینی 
آینده توانس��ت حرکت  های مهمی انجام دهد. مثلاً درباره نقش��ه 
جامع علمی کشور شاید 9 کشور در دنیا هستند که این نقشه راه 
را طراحی کرده   اند. بسیاری از کشورها هنوز از جریان غالب علم و 
فناوری در دنیای غرب دنباله روی می کنند. اما جمهوری اسلامی 
جزو کش��ورهایی اس��ت که از اواسط دهه 70 و مشخصا سال 78 
که سال شروع نهضت نرم افزاری تولید علم به فرموده مقام معظم 
رهبری است؛ بلافاصله وارد گردونه شد تا برای 30 سال آینده نقشه 
راه تحولات علم و فناوری خود را تهیه کند. چون زیرساخت  های 
مناسب تهیه شده بود، نیروی انسانی موردنیاز را تربیت کرده بود، 
تنوع کیفی و کمی ایجاد شده بود. احتیاج داشت با داشتن این توان 
یک جهشی به سمت آینده ای قابل رقابت در صحنه جهانی تدارک 
ببیند. بلافاصله موضوع نقش��ه جامع علمی مطرح شد. چه کسی 
این نقش��ه را تدوین، تصویب و از ظرفیت دانش��مندان و نخبگان 
کشور در این مسیر استفاده کرد؟ شورای عالی انقلاب فرهنگی که 
بیش از 3000 استاد دانشگاه و 700 مرکز دانشگاهی و حوزوی در 
این زمینه کم��ک کردند. در آن اهداف کمی و کیفی وجود دارد، 
برش  ه��ای زمانی وجود دارد و الان براس��اس یک تفکر و جریان 
عقلی مس��یر علمی کشور در حال پیگیری است. دیگر وابسته به 
مقاطع زمانی دولت  های مختلف نیست. دولت  های 4 ساله و 8 ساله 
کارهای خود را در چارچوب ترسیم شده نقشه راه علمی کشور انجام 
می دهند. همین حادثه در حوزه تعلیم و تربیت پیش از دانشگاه هم 
در قبال سند تحول نظام آموزش وپرورش ترسیم شده است، البته 
در این زمینه کمبودها و نقایصی داریم چون شورای عالی انقلاب 
فرهنگی ابزار کافی در این زمینه را در اختیار ندارد. ش��ورای عالی 
انقلاب فرهنگی سیاست گذاری و جهت گیری  های اساسی را تنظیم 
می کند و پیگیری و پایش اجرایی ش��دن آنها را جهت اجرا انجام 
می دهد. در همین زمینه سند نخبگان به نظر بنده جزو کارهای 
بزرگ و مفاخر بعد از انقلاب است. ما حتماً احتیاج داشتیم نخبگان 

را پایش و از آنها صیانت کنیم.  
 اگر این نقاط قوت را به اختصار  بگویید چه مواردی است؟ 

در ح��وزه اس��ناد راهبردی مورد نیاز کش��ور، ام��روز در تمام 
عرصه   های��ی که توان رقابت��ی در جهان را بالا می ب��رد، علاوه بر 
سند تحول بنیادین علمی کشور، سند سلول  های بنیادین، سند 
گیاهان دارویی، س��ند علوم شناختی و نقشه راه هوافضا را داریم. 
نظام آموزش حوزه وقتی می خواست خودش را با دانشگاه منطبق 
کن��د از دالان  های ت��و در تویی باید عبور می کرد تا آن را بپذیرند 
یا نه؟! ش��ورای عالی انقلاب فرهنگی در همی��ن رابطه اعلام کرد 
مجموعه  های حوزوی می توانند مجموعه  های پژوهشی و انجمن 
علمی داشته باشند و اگر مدارجی را طی کنند مدارک اعطا کنند. 
این موضوعات قبل از این اصلاً وجود نداش��ته اس��ت و تحولی در 

جریان حوزوی ایجاد کرد تا آن توانمندی حوزوی در رش��ته  های 
مختل��ف بویژه در رش��ته  های علوم انس��انی در کنار دانش��گاه ها 

تحول آفرینی کند.   
 ح�الا که به این موضوع اش�اره کردید، پس نقطه ضعف ش�ورا 

کجاست؟ 
یکی از نقاط ضعف جدی ش��ورای عالی انقلاب فرهنگی را 
ندیدن ضمانت اجرای��ی لازم برای اجرای مصوبات می دانم. نه 
اینکه در اجرای مصوبات مانع ایجاد می شود اما اگر ما الزامات 
بیش��تری در کنار این سیاس��ت گذاری در اختیار شورای عالی 
انقلاب فرهنگی قرار می دادیم و از فشار مجریان و دستگاه  های 
اجرایی ش��ورای عالی انقلاب فرهنگی آزادتر بود می توانس��ت 
فعالیت خود را بهتر انجام دهد. یعنی اگر دس��تگاه اجرایی در 
اجرای مصوبات مقاومت کند تاخیر در اجرای این مصوبات رخ 
می دهد یا مصوبات موکول به بعد شده یا معطل می ماند. این 
نقطه ضعف همچنان وجود دارد و ما برای اینکه این نقطه ضعف 

را برطرف کنیم باید تلاش کنیم.   
 زمان جلس�ات شورای عالی انقاب فرهنگی که 2 هفته یک بار 

است با سرعت رشد تحولات همخوانی دارد؟
حتما کافی نیست ولی ما معطل جلسه رسمی نیستیم. آن 
زمان جلسه ای است که تصمیم گیری ها در آن اتفاق می افتد. 
مهم عقبه این موضوع است که دبیرخانه شورای عالی انقلاب 
فرهنگی برعهده دارد و البته باید تقویت ش��ود و الزاماتی که 
گفت��م برخی از آنها در قالب این دبیرخانه باید ش��کل بگیرد 
ولی همچنان هم عقیده دارم اگر جلسات شورا هفتگی باشد و 

جلسات به جای 2 ساعت 3 ساعت باشد 
ب��از هم جا برای کار وج��ود دارد، چرا که 
بس��یاری از موضوع��ات بلاتص��دی برای 
تصمیم   گیری وجود دارد و تصمیم   گیری 
درباره آنها در جایگاهی مثل شورای عالی 
انقلاب فرهنگی میس��ر است اما این زمان 
کم و فاصله طولانی بین جلس��ات نقصان 
و ضعف اس��ت، البت��ه در آیین نامه داخلی 
شورا س��عی ش��ده این نقص جبران شود، 
چون رئیس جلس��ه رئیس جمهور است و 
رئیس جمهور مشغله  های متعددی در طول 
شبانه روز دارد. در آیین نامه داخلی پیش بینی 
شده که در غیاب رئیس جمهور، نواب رئیس، 
اداره جلسه شورا را برعهده بگیرند البته ما از 
این ابزار استفاده نکرده     ایم اما می تواند بخشی 

از این خلأ را جبران کند.
 همان طور که اش�اره کردی�د بالاترین مقامات علمی و فرهنگی 
کشور در شورا حضور دارند. به نظر شما چرا گاهی با وجود اینکه 
این مصوبه از سوی همین مقامات صورت گرفته و تایید شده چرا 

برخی از آنها ضمانت اجرا پیدا نمی کنند؟
شاید بخشی از این مشکل این باشد که بین سیاست گذاری 
و رس��یدن به اج��را حلقه  های مختلفی باید تعریف ش��ود تا 
مصوبه به ش��یوه اجرا ترجمه شود. از سوی دیگر ابزارهایی که 
دستگاه  های مخاطب یک مصوبه را مجاب کند که باید آن را 
حتما اجرا کنند، آن الزامات را در کنار آنها نداریم. شورای عالی 
انقلاب فرهنگ��ی هیچگاه قانون تصوی��ب نمی کند. تصویب 
قانون طبق قانون اساس��ی فقط در مجلس ش��ورای اسلامی 
انجام می ش��ود. اما شورای عالی انقلاب فرهنگی مصوباتی که 
تصویب می کند آثار اجرایی الزام آور دارد. این در حالی اس��ت 
ک��ه ما در مجلس چندین ابزار الزام بخش مثل س��وال از وزرا، 
استیضاح و... داریم ولی در شورای عالی انقلاب فرهنگی چنین 
ابزارهای نظارتی که الزام آوری را به دس��تگاه  های اجرایی القا 
کند، وجود ندارد. گاهی اوقات هم می شود برخی از قوانین هم 
اجرا نمی شود، مثل قانون تسهیل در ازدواج جوانان یا برخی از 
موارد قانون برنامه پنجم. برخی اوقات ممکن اس��ت مصوبات 
اشکالی نداشته باشند اما در اجرا، مجریان که باید باور داشته 

باشند این باور را ندارند.   

 به نظر ش�ما موفق     تری�ن حوزه ها در این زمین�ه و ضعیف     ترین 
حوزه ها کدام موارد است؟

موفق     تری��ن ح��وزه کارها در زمینه حوزه  های عل��م در وزارت 
علوم، وزارت بهداش��ت و معاونت علمی- فناوری بوده است اما در 
حوزه  های دیگر که این ارتباط کمتر تعریف شده مثل حوزه  های 
فرهنگ و هنر این گره ها وجود دارد، البته گاهی اوقات اشکالاتی 
در مصوبه هم وجود دارد که این موارد دوباره مطرح و رفع می شود.  
 در یک�ی از دیدارها رهبر معظم انقاب به اعضای ش�ورای عالی 
انقاب فرهنگی فرمودند من آن دنیا از متولیان فرهنگ نمی گذرم 
و به عنوانی یقه ش�ان را خواهم گرفت اگر قصور و کم کاری داشته 
باش�ند. نظر ش�ما در رابطه با ای�ن جدیت ایش�ان در این زمینه 

چیست؟
به طور قطع در موضوعی که رهبری در این حد دغدغه دارند 
اولاً باید درک درس��تی داش��ته باش��یم، در ثانی باید جهادی و با 
اعتقاد وارد ش��ویم و پیگیری کنیم، ثالثاً ناامید از برخورد با موانع 
نباشیم. این نظر رهبری که شورای عالی انقلاب فرهنگی به عنوان 
بالاترین نهاد تصمیم  ساز در حوزه علم و فرهنگ کشور است، فقط 
یک نظر نیس��ت، بلکه نگاه ولی فقیه است. اگر باور به این ساختار 
داریم کسانی که باید در این جایگاه ها قرار بگیرند باید باورمندانه 
و دغدغه مند وارد شوند و برای اجرایی شدن مصوبات واقعاً تلاش 

کنند تا موانع نیز برداشته شود.   
 به نظر شما این باور و عمل در این شورا وجود دارد؟ 

من نمی توانم نس��بت به همه قضاوت یکسان داشته باشم اما 
نمی توانم این حرف را رد کنم که ممکن اس��ت کس��انی باش��ند 
که تلاش بیش��تری می کنند و با حرارت و 
اعتقاد راس��خ تری کارها را دنبال می کنند؛ 
ممکن است کس��انی هم باشند که چنین 
جایگاه��ی را برای خ��ود تعریف نمی کنند، 
بنابراین همه یک نمره نمی گیرند. اما افرادی 
که در شورای عالی انقلاب فرهنگی به عنوان 
اف��راد حقیقی و حقوقی حض��ور دارند افراد 
صاحب نظری هس��تند، به نظر من این یک 

نقطه قوت است.  
 الان ب�ه نظ�ر ش�ما درد و مش�کل اصلی 
فرهنگ عمومی کشور چه موضوعی است؟ 

آش��فتگی فرهنگ��ی. در آش��فته ب��ازار 
فرهنگی کارهای فاخر و موثر تولید نمی شود.  

 راه حل این مشکل چیست؟ 
راه ح��ل نظم بخش��یدن و پش��تیبانی 

قاعده مند از این حوزه است.  
 چه کسی باید این کار را انجام دهد؟ 

ما در نقشه مهندسی فرهنگی این موضوع را طراحی کرده ایم و 
ستاد مهندسی فرهنگی دقیقا این وظیفه را دارد؛ هم افزایی، تقویت 

فعالیت  های فرهنگی و هنری و رسانه  ای.   
 این سند اباغ شده است؟ 

بله! این س��ند تصویب و ابلاغ شده اس��ت اما هنوز در مرحله 
اجرا در دولت باید کمک ش��ود، چرا که مسؤولیت این موضوع با 

دولت است.   
 اگ�ر بخواهی�د نام ببری�د، ک�دام نهادها بیش�ترین همکاری و 
کدام نهادها کمترین همکاری را با ش�ورای عالی انقاب فرهنگی 

داشته اند؟
عمده نهادهایی که با آنها همکاری داریم با ما هماهنگ هستند. 
ب��دون تعارف وزارت علوم، وزارت بهداش��ت، معاونت علمی، وزیر 
فرهنگ و ارشاد و وزیر آموزش وپرورش همکاری و هماهنگی لازم 

را دارند.  
 پس چرا فرهنگ عمومی آنطور که باید مطلوب نیست؟ 

فرهنگ عمومی در جریان کشور باید توسط یک مجموعه اداره 
شود. ما این موضوع را در حوزه علم تجربه کرده     ایم که ستاد علمی 
کشور تشکیل شده است. در این زمینه هم جمعی از مجموعه  های 
دولتی و غیردولتی و حتی مردمی تش��کیل شود تا بتوانند گره ها 

را باز کنند.

دکتر محمدرضا مخبر دزفولی، دبیر شورای عالی انقاب فرهنگی 
در گفت وگو با »وطن امروز«:

دچار آشفتگی 
فرهنگی هستیم

درباره نقشه جامع علمی کشور شاید 
9 کشور در دنیا هستند که این نقشه 
راه را طراح�ی کرده   اند. بس�یاری از 
کش�ورها هنوز از جری�ان غالب علم 
و فن�اوری در دنیای غرب دنباله روی 
می کنند اما جمهوری اس�امی جزو 
کش�ورهایی اس�ت که از اواسط دهه 
70 و مش�خصا س�ال 78 ک�ه س�ال 
ش�روع نهضت نرم افزاری تولید علم 
به فرموده مقام معظم رهبری اس�ت؛ 
بافاصل�ه وارد گردونه ش�د تا برای 
30 سال آینده نقشه راه تحولات علم 

و فناوری خود را تهیه کند

امروز ایران کشوری است که  نیروگاه 
می س�ازد و توانمندی  ه�ای تولی�د 
س�ازه  های پیچی�ده را دارد. م�ا در 
س�لول  های بنیادی جزو چند کشور 
اول دنی�ا هس�تیم، در حوزه  ه�ای 
گوناگون مهندس�ی مبدع و مبتکر 
هستیم. در حوزه  های مختلف دفاعی 
که توان بازدارندگی کش�ور ما است 
توانمندی  های دانش  پیچیده     تری�ن 
و فرمول  های ریاضی و مهندس�ی در 
این توانمندی  ها ظه�ور و بروز دارد. 
دانشگاهی که انقاب تحویل گرفت 

هیچ کدام از این ویژگی  ها را نداشت

س�یدفرید موس�وی: 19 آذر، روز ش�ورای عالی انق�اب فرهنگی اس�ت. 19 آذر 63 ب�ه فرمان و با تاکید ام�ام خمینی)ره( 
شورای عالی انقاب فرهنگی تشکیل شد. با دکتر محمدرضا مخبر دزفولی، دبیر شورای عالی انقاب فرهنگی درباره اقدامات 
موف�ق و موانع پیش روی این ش�ورا گفت وگو کردی�م. یکی از مهم ترین محورهای این گفت وگو، ال�زام آور نبودن مصوبات 
شورای عالی انقاب فرهنگی برای دستگاه  های اجرایی است. مخبر دزفولی می گوید کشور در شرایط فعلی دچار آشفتگی 

فرهنگی شده است. 


